




time no time
polarizes moving pictures in terms of speed, time and experience through paral-
lelism and circulation. The enstatics versus the exstatics of movement and their 
experience of time becomes the theme. The event horizon is defined by the use 
of both – the “X tense imaging”1) and the “video feedback”2) technologies.
The time of the experience stares the experience of time in the eye.

The DVD time no time is a unit (duration: 01:02:01) of Enstatics und Ecsta-
tics set with “autostart” and “autorepeat” into an endless loop.

Enstatics
On June 21st, at the moment of the summer solstice3) 2007, i.e. 06:06 PM 
UTC, the X-tense Image “Dawning Dusk” by Hofstetter Kurt was recorded for 
30 minutes, using sky images online from dusk in Granada and dawn in the 
Marshall Islands. The rotation of the earth, i.e. the time or the changing of light 
on the event horizon between day and night at the moment of solstice, deter-
mines the moving picture. The time of the experience becomes the experience 
of time. Free space of contemplation will be created. Nobody knows what’s 
going to happen in the next moment. The parallel world of sound is dominated 
by “Möbius Sounds”.4)

Ecstatics
Moments distilled from experimental artvideos5) – ecstatic moments – by Bar-
bara Doser and Hofstetter Kurt are compiled into a unit of 30 minutes. Moving 
pictures, digital edited video feedback images, show a flood of rapidly changing 
abstract images on the move – a world of spatial complexity and of dynamic 
states at the time-based event horizon of perception. Their contents remain 
nonconcrete.
The image experience is drawn into the content vacuum of perception at the 
event horizon and catapults the viewer into the free spaces of his/her imagina-
tion. The experience of the compressed time will luminesce. The parallel world 
of sound is dominated by “Möbius Sounds”4).

1) A given static greyscale image becomes an “enstatic” moving picture in colour using 
the X tense imaging regeneration technique by Hofstetter Kurt (www.sunpendulum.at/x): 
12 video cameras in 12 time zones around the earth are constantly transmitting moving 
pictures from the sky to the Internet (www.sunpendulum.at), thus making time available 
online. By overlapping the pixels of the two image streams of dusk and dawn according 
to the values of luminance of the given static greyscale image (spectrum between 100% 
black = 100% dusk to 100% white = 100% dawn), a moving picture in colour is gene-
rated.
From its nature, the experience of an “X tense image” will be affected by the rotation of 
the earth, as well as by the “enstatic” movement of the events taking place in the sky. As 
opposed to video, time can pass parallel to the picture, similar to the experience of the 
ambient present in a painting. 

2) Using the video feedback technology visual moments are mapped onto itself through 
parallelism and circulation. Video feedback is a technology known since the late 1960´s 
(Skip Sweeney). A video camera is directed towards a monitor to which it is connected 
recording the light from that monitor and sending it back to the monitor simultaneously. 
The monitor is displayed within the monitor in successively smaller and smaller scale 
– like a tunnel – ending in a point. Zooming into this point auto-generatively, pulsa-
ting patterns come into being. By turning the camera these patterns organize them-
selves both spirally and radially from the centre. Any manipulations of the ambient light, 
changes of the camera’s position as well as adjustiment of the control devices (focus, 
zoom, brightness, contrast etc.) have a crucial influence on this self-organizing dynamic 
process so that form, colour, contrast, movement and direction originate the composition 
of the image.

3) Solstice – the name is derived from Latin sol (sun) and sistere (to stand still) – is that 
moment of time, where the sun stands still in declination, that is, its movement north or 
south is minimal. It occurs twice a year, whenever Earth‘s axis tilts the most toward or 
away from the Sun, causing the Sun to be the farthest north or south at noon.

4) “Möbius sounds” are units emerging at the event horizon of time. The sound is ge-
nerated by two sound tracks running against each other – i.e. one track mirroring the 
other in reverse – so that the two tracks being played forwards and backwards sound 
identical. The beginning is simultaneously the end. The “Möbius sound” is a temporal 
version of the spatial principle of the Möbius strip, where the upper surface is identical 
to the lower surface.

5) extracts of experimental art videos: You breathe life into my bosom. Oleander 2005 
(PARALLEL MEDIA). ORDER-RE-ORDER 2007 (PARALLEL MEDIA). image[s] ... loss 
2002 (Barbara Doser). even odd even 2004 (Barbara Doser). crossover 1995 (PARALLEL 
MEDIA). archive materials (PARALLEL MEDIA).



time no time
polarisiert Bewegtbild hinsichtlich Geschwindigkeit, Zeit und Wahrnehmung 
bestimmt durch Parallelität und Kreislauf. Es geht um Enstase und Ekstase 
der Bewegung und ihre Zeitwahrnehmung. Dabei definiert die jeweils verwen-
dete Technologie der Bewegtbildgenerierung – „X tense imaging“1) bzw. „Video 
Feedback“2) – den Ereignishorizont.
Die Zeit der Wahrnehmung steht der Zeitwahrnehmung gegenüber. 

Die DVD time no time ist eine Einheit (Dauer: 01:02:01) von Enstase und 
Ekstase mittels „Autostart“ und „Autorepeat“ in eine Endlosschleife program-
miert.

Enstase
Am 21.06.2007 zur Zeit der Sonnenwende3), d.h. um 18:06 UTC, wurde das X-
tense Image „Dawning Dusk“ von Hofstetter Kurt, mit den Himmelsbildern der 
Morgendämmerung über den Marshall Islands (RMI) gleichzeitig verwoben mit 
den Himmelsbildern der Abenddämmerung über Granada (ES) und 30 Minuten 
lang aufgenommen. 
Die Rotation der Erde, d.h. die Zeit bzw. die Änderung des Lichts am Ereignis-
horizont zwischen Tag und Nacht zur Zeit des „Sonnenstillstandes“ bestimmt 
das Bewegtbild. Die Zeit der Wahrnehmung wird zur Wahrnehmung der Zeit. 
Der Betrachter erfährt Freiräume von Kontemplation. Niemand weiß was im 
nächsten Augenblick passiert. Die parallele Klangwelt besteht aus „Möbius-
Sounds“4).

Ekstase
Destillierte Ereignisse aus experimentellen Kunstvideos5) – ekstatische 
Momente – von Barbara Doser und Hofstetter Kurt wurden zu einer 30 Minuten-
Einheit kompiliert. Die Bewegtbilder, digital bearbeitete Videofeedback Materi-
alien, zeigen eine Flut sich rasch verändernder abstrakter Bildinformation in 
Bewegung – eine Welt räumlicher Komplexität und dynamischen Verhaltens an 
der Grenze des menschlichen Wahrnehmungsvermögens. Wahrnehmungsin-
halte bleiben unkonkret. 
Die Bilderfahrung fällt in ein inhaltliches Vakuum der Wahrnehmung am Ereig-
nishorizont und katapultiert den Betrachter in Freiräume seiner Vorstellungen. 
Die Wahrnehmung der verdichteten Zeit leuchtet nach. Die integrative Klang-
welt wird von „Möbius-Sounds“4) dominiert.

1) Ein statisches Bild in Schwarz / Weiß wird zum „enstatischen Bewegtbild“ in Farbe 
durch die „X tense imaging“ Technologie von Hofstetter Kurt (www.sunpendulum.at/x): 
12 Videokameras übertragen aus 12 Zeitzonen rund um die Erde digitale Bildströme 
vom Himmelsgeschehen in das Internet / www.sunpendulum.at . Dadurch wird die Zeit 
in den Himmelsbildern online zugänglich. Die pixelweise Überlagerung der Himmels-
bilder von Morgen- und Abenddämmerung entsprechend der Helligkeitswerte eines 
statischen Graustufenbildes (im Spektrum zwischen 100 % Schwarz = 100 % Abend-
dämmerung und 100 % Weiß = 100 % Morgendämmerung) generiert durch das online 
streaming ein Bewegtbild in Farbe. 
Die Bilderfahrung bei einem „X tense image“ ist von der enstatischen Bewegung im 
Himmelsgeschehen und von der Rotation der Erde geprägt. Im Gegensatz zu Video 
kann die Zeit parallel zum Bild vergehen, ähnlich wie bei der Erfahrung eines Tafelbildes 
– ambient. 

2) Bei der Video Feedback Technologie werden durch Parallelität und Kreislauf visuelle 
Ereignisse auf sich selbst abgebildet. Video Feedback ist eine seit den 60er Jahren 
bekannte Technik, bei der eine Videokamera auf einen Monitor gerichtet wird, mit dem 
sie gleichzeitig verbunden ist. Die Kamera nimmt den Monitor auf und sendet das Bild 
umittelbar zum Monitor zurück usw. Der Monitor ist im Monitor in immer kleinerem Maß-
stab „tunnelartig“ zu sehen, verkleinert bis hin zu einem Punkt. Wird dieser Punkt her-
angezoomt entwickeln sich autogenerativ dynamisch pulsierende Muster, die sich durch 
Drehung der Kamera spiralförmig bzw. radial aus dem Zentrum organisieren. Durch 
die Manipulation des Umgebungslichtes, die Stellung der Kamera sowie Steuerung der 
Geräte (Fokus, Helligkeit, Kontrast etc.) kann auf die eigendynamische Selbstorganisa-
tion Einfluss genommen werden, sodaß Motiv, Form, Farbe, Kontraste, Bewegung und 
Richtung die Bildkomposition begründen. 

3) Eine Sonnenwende oder Sonnwende (lat.: Solstitium, Stillstand der Sonne) stellt den 
Zeitpunkt dar, in dem die Sonne im Laufe eines Sonnenjahres die maximale nördliche 
oder südliche Deklination erreicht. In diesem Augenblick kehrt die Sonne ihre durch die 
Schiefe der Ekliptik bewirkte Deklinationsbewegung um und nähert sich wieder dem 
Himmelsäquator.

4) „Möbius Sounds“ sind Klangeinheiten, die am Ereignishorizont der Zeit entstehen. Es 
werden zwei Tonspuren generiert, die einander entgegenlaufen indem eine der beiden 
Tonspuren gespiegelt rückwärts angeordnet wird, sodass der Sound vor- und rückwärts 
gespielt ident klingt. Der Anfang ist gleichzeitig das Ende des Klanges. Ein Möbius-
Sound ist die zeitliche Version des räumlichen Prinzipes einer Möbiusschleife, wo Ober- 
und Unterseite ident sind. 

5) Ausschnitte aus experimentellen Kunstvideos: You breathe life into my bosom. Olean-
der 2005 (PARALLEL MEDIA). ORDER-RE-ORDER 2007 (PARALLEL MEDIA). image[s] 
... loss 2002 (Barbara Doser). even odd even 2004 (Barbara Doser). crossover 1995           
(PARALLEL MEDIA). Archivmaterialien (PARALLEL MEDIA).
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Barbara Doser
born in Innsbruck/A, lives and works in Vienna.
Artistic domain: video feedback – processed in experimental videos, video/
media installations, in the fields of painting and print.
Exhibitions and events in Austria and abroad, videos presented in more than 40 
countries, represented at international festivals for film, video and new media. 
Cooperation in international media art projects: last www.sunpendulum.at by 
Hofstetter Kurt.

Hofstetter Kurt   
born in Linz/A, lives and works in Vienna.
Artistic domains: concepts, media installations, light-, sound-, space- and time- 
sculptures in public, real and virtueal space, mathematical reflections.
Permanent media installations in public space, exhibitions and events in Austria 
and abroad, videos presented in more than 35 countries, represented at inter-
national festivals for film, video and new media.
International media art projects: last www.sunpendulum.at.

Videography (selection)
time no time 2008
dream’sdreams 2007
ORDER-RE-ORDER 2006
You breathe life into my bosom. Oleander 2005
Sunpendulum by Hofstetter Kurt, Vol. 2 2003
facing time. parallel in an orbit 2002
runtime one 2001
The Time Eye of Hawaii 1999
Sunpendulum by Hofstetter Kurt, Vol. 1 1998
Luminers Call - Date 1 1997
moments 1996 - 1997
crossover 1995
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Barbara Doser
geboren in Innsbruck/A, lebt und arbeitet in Wien.
Künstlerischer Schwerpunkt: Video Feedback – verarbeitet in experimentellen 
Videoarbeiten, in Video/Medieninstallationen, im Bereich der Malerei und Print.
Ausstellungen und Events im In- und Ausland, Videoarbeiten präsentiert in 
über 40 Ländern, vertreten auf internationalen Festivals für Film, Video und 
neue Medien. Kooperationen in internationalen Medienkunstprojekten: zuletzt 
www.sunpendulum.at von Hofstetter Kurt.

Hofstetter Kurt   
geboren in Linz/A, lebt und arbeitet in Wien.
Künstlerischer Schwerpunkt: Konzepte, Medieninstallationen, Licht-, Sound-, 
Raum- und Zeit-Skulpturen im öffentlichen, realen und virtuellen Raum, mathe-
matische Reflexionen.
Permanente Medieninstallationen im öffentlichen Raum, Ausstellungen und 
Events im In- und Ausland, Videoarbeiten präsentiert in über 35 Ländern, ver-
treten auf internationalen Festivals für Film, Video und neue Medien.
Internationale Medienkunstprojekte: zuletzt www.sunpendulum.at.
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